

**ACTIVITY:** Snorkeling

**CASE:** GSAF 2010.10.20

**DATE:** Wednesday October 20, 2010

**LOCATION:** The attack took place in the Red Sea at Sharm El-Sheikh, South Sinai, Egypt.

**NAME:** Elena Rubanovich

**DESCRIPTION:** She is a 54-year-old female from Visaginas, Eastern Lithuania.

#### **BACKGROUND**

**WEATHER:** At 10h00, Sharm el-Sheikh recorded clear skies and air temperature of 102.2°F, dew point 39.2°F, humidity 11%, sea level pressure 29.98 inches, and wind direction was East at 6.9 mph.

**MOON PHASE:** Full Moon, October 23, 2010

**DISTANCE FROM THE JETTY:** 15 metres

**TIME:** "After breakfast"

**NARRATIVE:** She was snorkeling when she saw the shark just one metre below. She remained motionless. Nobody else was nearby. When she looked down again the shark had disappeared and she began swimming toward the jetty. Then, when the shark bit her leg, and she kicked at the fish and screamed. The shark made a second bite, this time over her knees. She screamed, beat at the shark, and it released her. The shark swam below and lifted her up as she was pushing it down. Finally, she reached the jetty and saw the shark leaping 30 cm out of the water "to get at her."

**INJURY:** She sustained multiple lacerations to her lateral left leg and foot.

**FIRST AID / TREATMENT:** Another Russian tourist, Mikhail Menshikov, provided first aid.

**SPECIES:** According to Elena, the shark was "almost her size".

**CASE INVESTIGATORS:** Dr. Mohammed Salem, South Sinai Conservation Organization; Yuri Sobolev, Shark Research Institute



*Elena Rubanovich*



*Elena Rubanovich*



*Elena complained about the uselessness of the lifeguards on duty and the hotel management.*



*Mikhail Menshikov, the Russian tourist who provided first aid to Elena Rubanovich. Talks about sharks coming back for a few more days after the incident and then again about the lack of preparedness of the hotel to provide basic first aid.*

### В Шарм-эль-Шейхе на туристку из Литвы напала акула

На 54-летнюю женщину акула напала 20 октября во время отдыха на одном из популярнейших курортов [Египта](#) Шарм эль Шейхе. 3 ноября она должна была выйти на работу, однако ей долго еще придется лечить полученные от укуса акулы раны. К счастью, жительница литовского города Висагинас осталась жива, и если посмотреть статистику нападений этих кровожадных тварей на людей, то станет ясно, что это действительно чудо.

Мы побеседовали с недавно перенесшей стресс от встречи с «людоедом» женщиной и узнали подробности произошедшего.

В то раннее утро пляж уже был полон отдыхающих. Отплыв метров на 15 от берега, женщина почувствовала, что-то не так. Море в этом месте глубокое, поскольку дно резко идет в глубину практически у самого пляжа. Вдруг сзади себя она увидела подплывшую акулу размером с человека. Резко акула пропала, а потом неожиданно атаковала, вцепившись в ногу купальщицы, однако та не растерялась и, оттолкнув ногой хищницу, изо всех сил поплыла в сторону берега. Но акула не отставала, вновь и вновь вгрызаясь в голень несчастной, которая громко звала на помощь, по ее словам не чувствуя боли-то ли от воды, то ли от шока. В мгновение все купающиеся как ошпаренные выскочили из воды и, собравшись на берегу, наблюдали за борьбой женщины с акулой. И даже спасатель не торопился броситься на помощь, и лишь помог ей вскарабкаться на берег. Он же нашел носилки, однако помочь больше ничем не смог, поскольку в аптечке пляжного бара не было ничего, лишь несколько кусочков бинта. Раны сильно кровоточили, и неизвестно, осталась бы наша собеседница жива, если бы не молодой человек из [Екатеринбурга](#), оказавший ей своевременную помощь и остановивший кровотечение с помощью самодельного жгута. Раны были очень глубокие, сквозь них просматривалась кость и обрывки сухожилий. Ей пришлось почти 40 минут пролежать на 36-градусной жаре, пока не приехала скорая.

В больнице Шарм эль Шейха пострадавшей оказали квалифицированную помощь, сделали операцию и еще двое суток лечили в стационаре. После этого она еще три дня пробыла в отеле, ожидая отлета домой. Все расходы на лечении оплатила страховая компания, также в Египте ей везде было предоставлено кресло-каталка, не было его лишь в [Вильнюсе](#).

По приезду в Висагинас потребовалось лечение в хирургическом отделении висагинской больницы, поскольку рана была тяжелая, с повреждением связок, сухожилий и кровеносных сосудов. Также были сделаны прививки от бешенства и столбняка. Врач, лечивший женщину в Египте, по ее словам, очень настоятельно рекомендовал не наступать на ногу в течение трех недель, и она, как примерная пациентка, строго придерживается этой рекомендации. Но до сих пор женщина не может оправиться от шока. Говорит, что уже 4 раза была в Египте и не слышала, чтобы акулы нападали там на отдыхающих, но прямо перед последним отъездом ей попала книга знаменитого путешественника, где он описал случаи нападения акул на людей у берегов Красного моря. Естественно, и предположить не могла, что подобное может случиться с ней.

И хотя по данным зоологов за последние сто лет у побережья Египта зарегистрировано всего три нападения акул на человека, они не отрицают того, что таких случаев намного больше, просто о них умалчивают, поскольку это может сказаться на репутации египетских «здравниц». Также есть свидетельства, что и белые акулы — самые кровожадные из всех видов — частые гости у побережья Красного моря. По словам нашей собеседницы, работники отеля также сделали все, чтобы среди отдыхающих не было паники, и на следующий после происшествия день пляж отеля вновь был полон. Источник:

### **In Sharm el-Sheikh Tourist attacked by shark in Lithuania**

At the 54-year-old woman was attacked by a shark on Oct. 20 during a holiday at one of the most popular resorts in Egypt's Sharm el-Sheikh. Nov. 3 she had to go to work, but it will still have a long time to treat derived from shark bite wounds. Fortunately, a resident of the Lithuanian town of Visaginas is still alive, and if you look at the statistics of these bloodthirsty creatures attacks on people, it becomes clear that this is indeed a miracle.

We talked to recently undergone the stress of meeting with the "cannibal" woman and learned the details of what happened.

In the early morning the beach was already full of tourists. Sailing at 15 meters from the shore, the woman felt that something was wrong. The sea in this place deep as the bottom sharply goes in depth virtually on the beach. Suddenly, behind him, she saw a shark swam up the size of a man. Sharply shark was gone, and then suddenly attacked, clutching his leg bathers, but she did not lose, and pushed his foot predator struggling swam towards the shore. But the shark did not lag behind again and again in the shin gnawing unfortunate that loudly calling for help, according to her without feeling the pain, whether from water, whether from the shock. In an instant, all bathed wildly jumped out of the water, gathered on the shore, watched the struggle of a woman with a shark. And even the lifeguard was in no hurry to rush to the rescue, and only helped her to scramble to shore. He also found a stretcher, but to help nothing more I could not, because in the medicine cabinet beach bar was nothing but a few pieces of bandage. The wound bled heavily, and who knows, would still be our companion alive, if not a young man from Ekaterinburg, which has had its timely help and stop the bleeding with an improvised tourniquet. The wounds were very deep, viewed through them a bone and scraps of tendons. She had almost 40 minutes to lie on the 36-degree heat until the ambulance arrived.

At the hospital, Sharm El Sheikh, the victims were skilled care, had surgery and two days were treated in hospital. After that, she had spent three days at the hotel, waiting for the flight home. All expenses paid for the treatment of an insurance company, also in Egypt, she always has been granted wheelchair, was not it only in Vilnius.

Upon arrival in Visaginas required treatment in the surgical department Visaginas hospital because the wound was severe, with damage to ligaments, tendons and blood vessels. Were also vaccinated against rabies and tetanus. The doctor who treated the woman in Egypt, she said, very strongly recommended not to step on the leg for three weeks, and she was an exemplary patient, who strictly adheres to this recommendation. But until now, she can not recover from the shock. Said that was already 4 times in Egypt and had not heard that sharks attacked there on holiday, but right before the last departure, she found a book of the famous traveler, where he described the cases of shark attacks on humans in the Red Sea. Naturally, she could not assume that this can happen to her.

And although according to zoologists over the past hundred years, off the coast of Egypt recorded only three shark attacks on humans, they do not deny that such cases much more, just keep silent about them, because it may affect the reputation of Egypt "resorts." Also, there is evidence that white sharks - the most bloodthirsty of all kinds - are frequent guests at the Red Sea coast. According to our interlocutors, hotel workers have done all that among the rest there was no panic, and the next day after the incident the hotel beach was full again.

**SOURCE:** <http://www.tourister.ru/world/africa/egypt/city/sharmelsheikh/news/2698/>